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AZ ELADÁS MEGSZERVEZÉSÉBEN ÉS A KÖRNYEZETTUDATOS TERMESZTÉSBEN REJLIK A FENYŐÜLTETVÉNYEK SIKERE

Karácsonyfadömping: aggódnak a kiskereskedők
Karácsony közeledtével nagy vá-
lasztékban szerezhetők be fenyőfák 
az erdélyi piacokon, ezenkívül a 
nagyáruházak is már november 
közepétől kínálnak minden zsebnek 
megfelelően karácsonyfát. A kiske-
reskedők arra panaszkodnak, hogy 
a nagyáruházakból olcsón beszerez-
hető tűlevelű-kínálat miatt drasztiku-
san visszaesett a forgalmuk, és attól 
tartanak, hogy a nyakukon marad-
nak a kivágott fák. 

 » BÍRÓ BLANKA

A
z ünnepek közeledtével elárasz-
tották a karácsonyfák az erdélyi 
városok boltjait, vásárait, ebben 

az időszakban a legtöbb nagyáruház for-
galmaz fenyőt, így a piacon értékesítő 
kisebb árusok azért aggódnak, hogy a 
széles kínálat miatt még az angyaljárás 
előtt szemétre kerülhetnek a karácsony-
fáik. A legnagyobb bajban a kistermelők 
és a kiskereskedők vannak, akik évek óta 
kis mennyiségben forgalmaznak kará-
csonyfát, ők attól tartanak, hogy a hatal-
mas dömping miatt a nyakukon marad 
az áru, hiszen a vágott fenyővel decem-
ber 24. után már nincs mit kezdeni. Egy 
kolozsvári üzletlánc parkolójában 120 és 
260 lej közötti áron kínálja a kétméteres, 
dús tűlevelűket egy mócvidéki kereskedő. 
Sepsiszentgyörgyön rendkívül gazdag a 
választék, nemcsak a központi piacon, 
de a magánházak udvarán is működik ki-
sebb karácsonyfavásár. A kiskereskedők 
többsége is importfenyőt kínál eladásra, a 
helyi vágásból származó fa ritkább, bár az 
a forgalmazók szerint tovább tart, mert ké-
sőbb vágják ki. A konkurencia hatalmas, 
mert minden nagyáruházban lehet vágott 
fenyőt vásárolni, már november közepe 
óta állnak a fenyőhalmok a bejáratoknál.

Panaszkodnak a kiskereskedők
Egy általunk felkeresett barkácsáruházban 
33,99 és 379 lej között alakulnak a kará-
csonyfaárak. A legkeresettebb az 1.5 méte-
res fenyő, amely minőségtől, fajtától függő-
en 57 vagy 68 lejért már megvásárolható. 
A cserepes fenyő 96 és 155 lej közötti áron 
kapható, karácsonyfatartó pedig 29 és 99 
lej közötti áron szerezhető be. A kiskeres-
kedők arra panaszkodnak, hogy amióta a 
nagyáruházak is forgalmaznak karácsony-

fát, drasztikusan visszaesett a forgalmuk, 
annak ellenére, hogy arra kényszerültek, 
az árakat is minimálisra csökkentsék. A 
kistermelők arra hivatkoznak, megéri tőlük 
vásárolni a vágott fenyőt, mert az eladás 
előtt néhány nappal vágják ki, miközben 
az import fát már három-négy héttel az 
értékesítés előtt kivágják. Éppen ezért ál-
lításuk szerint a hazai tovább tart, később 
kezdi hullatni a levelét. A hatalmas kínálat 
miatt a tavaly 150 lejért kínált másfél méte-
res fenyőt most már 80 lejért is eladják, de 
még sincs elég vásárló.

Sikeresen működő 
karácsonyfa-ültetvény
Románia egyik legnagyobb karácsony-
fa-ültetvénye a Szilágy megyei Kémeren 
található, itt a Nordman Baum cég több 
mint 200 hektáron termeszt fenyőfát. Szá-
mos tűlevelűt nevelnek, a legfontosabbak 
a Nordmann-fenyő, lucfenyő és ezüstfe-
nyő. Szoboszlai Györk, a cégalapító Szo-
boszlai Attila vállalkozó fi a lapunknak 
elmondta, elsősorban nagybani eladásra 
termelnek karácsonyfát, a nagyáruházak 
a megrendelőik között vannak. Ezenkí-
vül az ország húsz városában saját háló-
zatukon keresztül is értékesítenek fákat, 
és import fenyőt is kínálnak eladásra. A 
nagyáruházak évről évre növelik a rende-
lést, ma már ők számítanak a legnagyobb 
karácsonyfa-forgalmazónak – mondta el a 
kémeri vállalkozó. Hozzátette, az idén el-
adásra szánt árujuk nagy részét értékesí-
tették, már csak néhány darab van raktá-

ron, amit a környékbelieknek adnak el. „A 
karácsonyfa-értékesítés nagyon kényes, 
úgy kell megtervezni, hogy lehetőleg sem-
mi ne maradjon raktáron, hiszen a vágott 
fenyő december 24. után már nem talál 
gazdára. Többéves tapasztalattal a hátunk 
mögött számítjuk úgy ki a készletet, hogy 
öt nappal karácsony előtt a viszontel-
adókat már nem tudjuk kiszolgálni, csak 
azokat, akik a környékről jönnek egy-egy 
fenyőért. Sikerült idén is gördülékenyen 
megszervezni az eladást” – mondta Szo-
boszlai Györk. Hozzátette, 210 hektáron 
termesztenek fenyőt, de az ott nevelt fák 
nem egy év alatt értékesíthetők, ezt a te-
rületet az utóbbi hat évben ültették be, így 
vannak egy- és hatéves fák is. Az áraik a 
tavalyhoz képest mérsékelten – 8–15 szá-
zalékkal – emelkedtek. Ugyanakkor arra 
is nyitottak, hogy a kistermelőket segít-
sék, szívesen felvásárolják a készletüket, 
így segítve őket az értékesítésben.

A termelőknek nem éri meg 
a vágott fenyő
A nyújtódi GreenFarm díszfaiskolában 
nem is árusítanak vágott fenyőt, már szep-
tembertől kezdődően konténerben értéke-
sítik a karácsonyra feldíszítendő ezüst- és 
Nordmann-fenyőt. Szőcs Zoltán termelő 
lapunknak elmondta, évről évre nagyobb 
a karácsonyfa-kínálat, nagyon sok a vi-
szonteladó a piacon, a többség külföldről 
hozza be a vágott fenyőt, a nagyáruházak 
pedig leverik az árakat, egy másfél méte-
res vágott fenyő már 50–60 lejért is meg-

vásárolható. „Én 10 lejért szerzem be a 
csemetét, hét évig nevelem, amíg 120–150 
centiméteres lesz, ha 50–60 lejért kellene 
eladnom, veszteséget jelentene” – rész-
letezte a termelő. Hozzátette, soha nem 
is gondolkodott vágott fenyőben, azért is 
nevezte GreenFarmnak a faiskoláját, mert 
a környezettudatosságot népszerűsíti, élő 
fákat forgalmaz, idén már el is adta, amit 
karácsonyra nevelt. A nyújtódi vállalkozó, 
aki hét éve foglalkozik fenyőfatermesztés-
sel, azt tapasztalja, hogy évről évre na-
gyobb a kereslet az élő fa iránt, mert egyre 
többen vásárolnak környezettudatosan. 
Bár többe kerül a földlabdás fa, de hosz-
szú távon megéri, hiszen már olyan ügy-
fele is van, aki negyedik éve ugyanazt a 
fát díszíti fel karácsonykor, csak kétévente 
átülteti egy nagyobb edénybe. Az élő fa 
felelősségvállalást jelent, gondozni kell, 
locsolni, vízkeresztkor nem lehet kitenni a 
hidegbe, mert megfagy. Az ünnep lejártá-
val lassan kell kiszoktatni a fenyőt, a lakás 
hűvösebb, de világos részébe kell áttenni, 
majd március folyamán lehet kiültetni. 
Szőcs Zoltán elmondta, olyan vásárlója 
is van, aki már a hetedik fát veszi nála, és 
megmutatta, hogy a kertjét ékesítik a ka-
rácsonyra vásárolt, majd kiültetett fenyők. 
Nemcsak karácsonyfát, hanem egyúttal 
díszfát is vásárolnak az ültetvényére beté-
rő ügyfelek. A termelő ugyanakkor hang-
súlyozta, neki nem jelent konkurenciát az 
import, mert a földlabdás fa 45–50 kilog-
ramm, ezért rengetegbe kerül a szállítása, 
nem éri meg külföldről behozni.

 » KRÓNIKA 

Könnyebben megközelíthetővé váltak 
az Erdélyi-szigethegység látványossá-

gai a Kolozsvár irányából érkező turisták 
számára azáltal, hogy befejeződött két, 
Kolozs és Bihar megye közötti megyei út 
korszerűsítése. A két megye hegyvidékét 
összekötő 764B jelzésű és a 108K jelzésű 
turisztikai út korszerűsítési munkálatai 
európai uniós alapokból történtek, és a 
napokban adta át őket a kivitelező – írta 
szerkesztőségünkhöz eljuttatott közlemé-
nyében a Kolozs megyei önkormányzat. 
Előbbi Jádremetétől vezet Biharfüred irá-
nyába, míg utóbbi Dregán-völgye település 
bejáratától (az 1-es főút kereszteződése) 

indul, és a Dregán-völgyi víztározó érinté-
sével Bihar megye közigazgatási határáig 
tart, és az Erdélyi-szigethegység útja (Dru-
mul Apusenilor) néven is ismert. 

A megyei tanács közlése szerint a 25 
kilométeres útszakasz korszerűsítése két 
év alatt valósult meg, a projekt 7 híd mo-
dernizálását, egy teljesen új híd építését 
a Sebes-Körösön, 9 és fél kilométeren jár-
dák kialakítását, 7 buszmegálló építését 
foglalta magába. A felújított megyei úton a 
közúti biztonság növelése érdekében 10,6 
kilométer hosszan fémkorlátokat szereltek 
fel, emellett 7,2 kilométeren támfalat is 
emeltek. A felújítás keretében a teljes út-
festés is elkészült, és az útjelző táblákat is 
felszerelték. „Az európai forrásból megva-

lósuló fejlesztésnek különleges jelentősé-
ge van, hiszen az út az Erdélyi-szigethegy-
ség egyik legvonzóbb és leglátványosabb 
területét szeli át” – hívta fel a fi gyelmet 
közleményében Vákár István, a Kolozs 
Megyei Tanács alelnöke. Rámutatott, hogy 
a 132 millió lej összértékű, uniós pénzből 
megvalósuló beruházás annak az európai 
projektnek a részét képezi, amely Kolozs 
és Bihar megye településeit kapcsolja be 
a TEN-T közlekedési hálózatba. A megyei 
alelnök szerint a felújítással a hegyvidéki 
térség turisztikai és gazdasági ereje is nő.

Mint arról beszámoltunk, Kolozs, Bihar és 
Fehér megye önkormányzata tavaly nyáron 
lépett együttműködésre a Pádis-fennsík és 
környéke közös fejlesztése, védelme érdeké-

ben. A cél közös entitásként meghatározni és 
népszerűsíteni a számos természeti értékéről 
híres karsztvidéket, melynek a Kőország fan-
tázianevet adták. Az együttműködés konkrét 
célja az Erdélyi-szigethegység infrastruktú-
rájának, illetve turizmusának fejlesztése, 
sarkalatos pontja pedig a Pádis-fennsíkra 
vezető utak korszerűsítése, valamint a látvá-
nyos hegység turisztikai potenciáljának ki-
aknázása, népszerűsítése. A „Kőország. Ro-
mánia karsztparadicsoma” (Țara de Piatră. 
Paradisul carstic al României) mottóval futó 
turisztikai projekt nagy hangsúlyt fektet a 
helyi hagyományok, népművészet ápolásá-
ra, a népi építészet és a karsztvidék biodiver-
zitásának, sokszínűségének a fenntartására, 
népszerűsítésére is.
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A nagyáruházakban kapható olcsó fenyők miatt félő, hogy a kiskereskedők nem tudják értékesíteni a karácsonyfákat az ünnep előtt

Elérhetőbbé váltak az Erdélyi-szigethegység látnivalói   


